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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Přípustná retroaktivita ve věcech výživného
dítěte
Cílem tohoto příspěvku je zamyslet se nad současnou právní úpravou výživného na dítě s
přihlédnutím k zachování právní jistoty povinného rodiče.

Dle ustanovení § 910 a násl. občanského zákoníku je upravena vyživovací povinnost mezi osobami
blízkými. Pro určení výše výživného se mimo jiné přihlédne k majetkovým poměrům povinné osoby a
zároveň platí, že životní úroveň dítěte má být zásadně shodná s životní úrovní rodičů dle § 915 odst.
1 OZ. Na základě těchto ustanovení pak ve spojení s § 923 odst. 1 OZ se může pečující rodič
domáhat, aby soud výživné zvýšil v případě, že se zlepší majetkové poměry povinného rodiče. Zákon
je ve vztahu k pečujícímu rodiči v tomto směru benevolentní a umožňuje mu přiznat navýšení
výživného i zpětně za uplynulé tři roky. Zásadní je pro nové rozhodnutí o výživném okamžik
relevantní změny poměrů. V těchto případech přiznání výživného zpětně je výjimkou ze zásady nemo
pro praeterio alitur (výživné za prošlý čas se nehradí), jejíž existence je odůvodněna ochranou zájmů
dítěte jakožto slabší strany z vyživovacího vztahu.

O zvýšení výživného zpětně by mělo být v zásadě rozhodováno výjimečně, odůvodňují-li to okolnosti
případu. Je totiž třeba brát v úvahu princip právní jistoty povinného rodiče (srov. Rozsudek MS
v Praze ze dne 1.10.2014, č.j. 55 Co 313/2014-827). Rozhodovací praxe soudů se však povětšinou
přiklání  k  vyhovění  návrhu pečujícího rodiče a povinnému rodiči  tak může nárazově vzniknout
povinnost doplatit v rámci několika dnů i stotisícové částky. Tato skutečnost se může na povinném
rodiči zásadně negativně podepsat, kdy rozsudek o zpětném přiznání výživného jej může zavázat
k plnění, které si i přes zlepšení svých majetkových poměrů nemůže dovolit uhradit jednorázově či ve
splátkách, kdy zpravidla soudy, rozhodují-li o splátkách, umožní dlužné výživné uhradit standartně ve
lhůtě do 1 roku. Zjevný negativní ekonomický dopad však případný splátkový kalendář nemusí vždy
zmírnit, když se měsíční výdaje povinného rodiče najednou nepoměrně zvýší. Kromě ekonomického a
sociálního dopadu nelze opomíjet také negativní dopad na psychiku povinného rodiče. Povinný rodič
se  v  důsledku  nemožnosti  úhrady  dlužného  výživného  může  ocitnout  v  prodlení  a  následně  i
v exekuci.

Do úvahy připadá otázka, zda současná právní úprava dostatečně respektuje princip právní
jistoty povinného rodiče. Povinný rodič totiž v případě zlepšení svých majetkových poměrů může
očekávat, že soud obdrží návrh na zvýšení výživného, nicméně po něm nelze spravedlivě žádat, aby si
pro případ, že ke zvýšení výživného skutečně dojde, tvořil dostatečnou finanční rezervu, kterou bude
po dobu několika let udržovat. Můžeme jen domýšlet, proč pečující rodič s podáním návrhu na
zvýšení výživného otálí a rozhodne se návrh podat po uplynutí dlouhé doby od změny poměrů ať na
straně rodičů či dětí. Soud musí vždy zvažovat všechny rozhodné okolnosti každého jednotlivého
případu, mimo jiné i  důvody,  pro které nebylo řízení  o zvýšení  výživného zahájeno dříve,  když
obsahem rodičovské odpovědnosti je dohlížet na materiální zabezpečení dítěte, a podá-li rodič návrh
až 3 roky po relevantní změně poměrů, zřejmě měl za to, že není potřeba vyššího výživného.

Nelze opomíjet, že rodiče mají povinnost pečovat o jmění dítěte a spravovat je jako řádní hospodáři
podle § 896 odst. OZ. To znamená, že rodiče jsou povinni chovat se ke jmění dítěte tak, jako by byli
jeho hospodáři, a jako takoví jsou povinni hospodařit řádně.[1] Lze se důvodně domnívat, že jednání



pečujícího rodiče, který mohl již několik let požádat o zvýšení výživného, a přesto tak neučinil, je
v rozporu se standardem této řádné správy. Jistě by bylo zajímavé sledovat, jak by se soud vypořádal
se žalobou již dospělého dítěte proti pečujícímu rodiči, který mohl požádat o úpravu výživného, a
přesto tak neučinil.  

Domníváme se, že rozhoduje-li soud o zvýšení výživného zpětně k okamžiku, kdy došlo ke změně
poměrů, měl by se důsledně zabývat zjištěním skutkového stavu věci, zejména z jakého důvodu
pečující rodič otálel s podáním návrhu na zvýšení výživného, když na straně jedné nedostatečně hájil
zájem  svého  dítěte  na  materiálním  zabezpečení,  obzvlášť  za  situace,  kdy  bylo  v  možnostech
pečujícího rodiče apelovat na povinného rodiče méně formální cestou a dohodnout se na adekvátním
zvýšení  výživného,  na  straně  druhé  pak  vystavil  povinného  rodiče  negativnímu  ekonomickému
dopadu, když je třeba zvažovat, zda nemohlo také dojít ke zneužití práva pro případ, kdy  pečující
rodič  úmyslně  vyčkává  s  podáním  návrhu  na  dobu,  kdy  bude  částka  dlužného  výživného  pro
povinného rodiče ve svém důsledku likvidační.
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